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В статье рассмотрены проблемы анализа коротких нестационарных временных рядов. Предложен новый класс нечетких динамических процессов с нечеткими приращениями (нечеткими тенденциями). Модели динамических процессов, порождающих временные ряды разных подходов, обобщаются в гранулярном представлении. По результатам вычислительного эксперимента демонстрируются преимущества предложенной модели динамических процессов по сравнению с нечеткими, нейросетевыми и стохастическими процессами в точности краткосрочного прогнозирования коротких нестационарных временных рядов. 

Ключевые слова: временной ряд, нечеткий временной ряд, нечеткий динамический процесс, нечеткое приращение, гранулярная модель, нечеткая тенденция, метод прогнозирования.
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The problems of short not stationary time series are considered in the article. New model – fuzzy time series with fuzzy tendency are proposed. The results of experimental investigation show the advantages of the proposed model of dynamic processes compared to other fuzzy time series models.
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В данной работе введено понятие нечеткого темпорального графа, являющегося обобщением с одной стороны, нечеткого, а с другой стороны – темпорального графа, в котором степень связности вершин изменяется в дискретном времени. Введены понятия степени достижимости, времени достижимости и степени сильной связности нечеткого темпорального графа. Предложен метод нахождения сильной связности нечеткого темпорального графа.
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In this paper the concept of fuzzy temporal graph is considered. This is generalisation of a fuzzy graph on the one hand, and a temporal graph on the other hand. In this graph the incidence of graph vertices is changed in the discrete time. The notions of degree of graph attainability, attainability time and degree of graph connectivity are considered too.
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Рассмотрены вопросы оценки качества и надежности функционирования программного обеспечения информационных систем на железнодорожном транспорте. Предложены методы и алгоритмы оценки качества программного обеспечения методами упрощенной спецификации программ.
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Questions of the software quality and reliability estimation of the information systems on the railway transportation are considered. Software quality estimations by methods of the simplified programs specifications are offered.
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В статье предлагается использование методов нелинейной динамики для обнаружения аномалий в телекоммуникационном трафике автоматизированных систем управления железнодорожным транспортом. Предложены модифицированные алгоритмы расчета характеристик хаотических динамических систем по временным рядам. Разработано программное обеспечение в системе инженерных расчетов Mathworks Matlab R2011a.
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The article use of nonlinear dynamics methods for anomalies detection in the telecommunication traffic of the railway transportation automated control systems is offered. Modified algorithms for calculation of characteristics of chaotic dynamic systems on time series are offered. Software in system of engineering calculations Mathworks Matlab R2011a is developed.
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В работе мы исследуем известное оптическое явление, заключающееся в том, что человек-наблюдатель может наблюдать из космоса подводные объекты, несмотря на волнение на поверхности воды и т.п. эффекты. Предлагается общий подход, основанный на использовании введенной L. Zadeh теории информационной грануляции (ТИГ). Мы предлагаем использование системы нечеткого вывода вместо используемого в геометрической оптике закона Ламберта, который некорректен для неопределенных поверхностей отражения. В результате мы можем обеспечить распознавание на уровне визуальной системы человека.  

Ключевые слова: космические снимки, многомерные данные, отражение света, теория информационной грануляции, геометрическая оптика.
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Presented paper deals with the well-known natural phenomenon of space observations, provided by humans. Most of observers can recognize the underwater visual objects in spite of different under-water appearances like heavy waves etc. We present a very common approach to automatic underwater object recognition, based on the Theory of Information Granulation (TIG), provided by L. Zadeh. We propose fuzzy inference technique instead of ray optics Lambert law, which is incorrect for undefined surfaces. As a result, we can provide recognition results like in human vision system.

Key words: space photography, multidimensional data, light reflection, information granulation theory, ray optics.
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Рассматривается проблема построения модели принятия решений, учитывающей индивидуальный вклад человека в ситуацию выбора. На основе понятия целеустремленная ситуация вводятся лингвистические оценки  ее компонент. Такой подход позволил интегрировать в модель выбора психологические характеристики принимающего решение.

Ключевые слова: моделирование, ситуация выбора, модель принятия решений, агент, многоагентная система.
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We consider the problem of constructing a model for decision making, taking into account the individual contribution of people in a situation of choice. 
Linguistic evaluation of its components based on the concept of goal-oriented situation is introduced. This approach enabled the integration of psychological characteristics of the decision maker into selection model.
Keywords: modelling, the situation of choice, decision making model, agent, multi-agent system.
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В работе предлагается гибридный генетический алгоритм решения задачи размещения элементов СБИС с учетом трассируемости соединений. Приводятся описание рассматриваемой задачи и краткий анализ существующих подходов к ее решению. Дается описание структуры предложенного алгоритма, а также его основных этапов. Приводится описание разработанных эвристик, операторов и стратегий поиска оптимальных решений. В заключение представлено краткое описание проведенных вычислительных экспериментов, подтверждающих эффективность предложенного метода.

Ключевые слова: размещение, трассировка, эволюционные вычисления, нечеткие генетические алгоритмы, нечеткий логический контроллер.
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Hybrid genetic algorithm for the solution of problems and placing of the elements of VLSI with the account of connections traceability is offered. Description of a considered problem and a short analysis of existing approaches is resulted in its decision. The description of structure of the offered algorithm, and also its basic stages is given. The description developed the heuristics, operators and strategy of search of optimum decisions is resulted. In conclusion a short description of carried out computing experiments confirming the efficiency of the offered method is presented.
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В работе описываются возможности интеграции и применения технологий хранилищ данных и темпоральных баз данных в современных интеллектуальных системах типа систем поддержки принятия управленческих решений. Работа выполнена при финансовой поддержке РФФИ (проект № 11-01-00140).
Ключевые слова: хранилище данных, темпоральная база данных, технология OLAP, интеллектуальные системы, системы поддержки принятия управленческих решений.
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In this work the possibilities of integration and application of technologies of data warehouses and temporal databases in modern intellectual systems of management decision support type systems are described. The work is executed with financial support of RFBR (the project № 11-01-00140).
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Авторы показывают выбор теоретической базы для создания системы. В статье дается краткий обзор теорий эмоций. Приведена обобщенная архитектура разрабатываемой системы определения эмоциональных реакций. Описывается подсистема работы с движениями и позами человека. Показывается процесс выбора метода решения задачи определения эмоционального состояния. Описывается настройка характеристик нейронной сети. Подробно рассматриваются области, где может быть применена система, и рассматриваются трудности и проблемы, возникающие в процессе            работы.

Ключевые слова: эмоции человека, автоматизация, нейронные сети, безопасность пассажиров.  

DEFINITION  OF  emotional  state  THROUGH  human  movements 

USING  neural  network 
Zaboleeva-Zotova Alla Viktorovna

Volgograd State Technical University (VolgSTU),
28, Lenin avenue, Volgograd, 400131, Russia, 

Chair «Computer-aided dDesign and Search Coustruction», 
Doctor of engineering sciences, Professor, 

e-mail:  zabzot@vstu.ru

Orlova Yulia Aleksandrovna

VolgSTU, Chair «Computer-aided Design and Search Coustruction», 

Сandidate of engineering sciences, Сandidate of pedagogical sciences, Associated Professor,

e-mail: yulia.orlova@gmail.com

Rozaliev Vladimir Leonidovich

VolgSTU, Chair «Computer-aided Design and Search Coustruction», 
Сandidate of engineering sciences, Associated Professor,

e-mail:  vladimir.rozaliev@gmail.com

Fedorov Oleg Sergevich

VolgSTU, Chair «Computer-aided Design and Search Coustruction», student,

e-mail:  fedorov.oleg.vlg@gmail.com
The authors show theoretical choice of framework for the development of the system. This article gives a brief overview of theories of emotion. Generalized architecture of the system definition of emotional reactions is developed. Subsystem of the motions and postures of man is described. The process of selecting a method for solving the problem of determining the emotional state is shown. Configuration the characteristics of the neural network is described. The areas of considered system application are studied in details. The difficulties and problems encountered in the process are examined.
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The article deals with concurrency models of evolutionary calculation, the possibility of parallel algorithms for the basic cycle of evolutionary algorithms. Different ways of organizing parallelism are offered. Recommendations on parallelizing operators for the basic cycle of evolutionary algorithms are given.            Estimation of maximum acceleration achieved by parallel evolutionary algorithm is done. 
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В работе предложена методика количественной обработки радарограмм, позволяющая определять электрофизические параметры грунтов – диэлектрическую проницаемость и проводимость. Достигнуто хорошее согласие экспериментальных данных и теоретических расчетов, выполненных методами волновой оптики для слабопроводящих однородных и изотропных сред. При решении задач геофизики данная методика позволяет повысить качество обработки геофизических данных.
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Method for quantitative processing of radiograms, allowing to determine the electrical parameters of soil – permittivity and conductivity is proposed. Good agreement between experimental data and theoretical calculations performed by the methods of wave optics for low-conducting homogeneous and isotropic media is achieved. This technique can improve the quality of processing geophysical data in solving the problems of geophysics.
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В работе введена система концептуальных языков «Бинарная Модель Знаний», предназначенная для построения онтологий в прикладных областях. БМЗ является универсальной системой, позволяющей в терминах классов, бинарных отношений между классами и атрибутов формально описывать произвольные предметные области. В БМЗ имеется спектр языков логической спецификации понятий, имеющих различные уровни абстракции. В статье представлены методы дедукции для трех таких языков. Один из этих языков (названный ЯЛС-А) эквивалентен Аристотелевой логике. Второй язык (названный ЯЛС-А+) расширяет язык ЯЛС-А путем добавления булевых предложений. Наконец, третий язык (названный ЯЛС-А++) расширяет язык ЯДС-А+ путем добавления предложений, специфицирующих бинарные связи между классами.   
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The system «Binary Knowledge Model» of conceptual languages for designing ontologies is introduced. BKM is a general purpose modelling system which allows to formally describe arbitrary problem domain in terms of classes, binary links, and attributes. In BKS, there is a spectrum of languages for logical specifying concepts with various levels of abstraction. Some deduction methods for such three languages are presented. One of the languages (called LSS-A) is equivalent to Aristotle’s logic. The second language (called LSS-A+) is an extension of LSS-A by Boolean statements. The third language (called LSS-A++) extends LSS-A+ by statements which specify binary links between classes.   
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В статье приведено описание разработанной нейро-нечеткой системы для идентификации и классификации технологических процессов, обоснована актуальность данного проекта. Также приведена структура программного продукта с описанием основных подсистем. Результаты применения программы отражены в реализации нейро-нечеткой сети для распознавания низкостабильных режимов работы вращающейся печи обжига клинкера.  
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This article provides a description of developed neuro-fuzzy system for identification and classification technological processes, justified a topicality of this project. Also the article contains organization of software with the description of general subsystems. The results of using software represented in implementation neuro-fuzzy network for identification low-stabilized behaviour of rotating furnace of clinker burning are presented.  

Keywords: neuro-fuzzy system, standard FCL, compositional rule of inference genetic algorithm, rotating furnace.
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В работе предлагается концепция формирования оперативных групп, целью которых является ликвидация последствий чрезвычайных ситуаций. Концепция предполагает использование современных информационных технологий. В основе концепции лежит онтолого-ориентированная модель контекста. Формирования и организации, которые, как правило, составляют группировки для ликвидации ЧС, моделируются при помощи Web-сервисов. Для устранения семантической разнородности Web-сервисов в работе предложен подход, позволяющий обеспечить Web-сервисы семантикой проблемной области за счет установки соответствий между Web-сервисами и онтологий проблемной области «Управление чрезвычайными ситуациями».

Ключевые слова: онтолого-ориентированный контекст, управление чрезвычайными ситуа-циями, планирование операций по ликвидации последствий чрезвычайных ситуаций, Web-сервисы, семантическая близость.
Service-oriented  forming  of  operating  groups  for  elimination
OF  emergency  situationS
Smirnov Alexander Victorovich
St. Petersburg Institute for Informatics and Automation of the Russian Academy of Sciences (SPIIRAS), 

39, 14th line, St.-Petersburg, 199178, Russia, 
Deputy Director for Science, Doctor of engineering sciences, Professor,
phone  +7 (812) 328-33-11,  +7 (812) 328-34-11,

e-mail:  piiran@iias.spb.su

Levashova Tatiana Victorovna

SPIIRAS, Laboratory of Integrated Automation Systems, 

Candidate of Engineering Sciences, Senior research assistant, 
phone / fax  +7 (812) 328-44-50.
Krizhanovsky Andrew Anatolievich

SPIIRAS, Laboratory of Integrated Automation Systems, 

Candidate of engineering sciences, Senior research assistant, 
phone / fax  +7 (812) 328-44-50.
The paper proposes the concept work for organization of operating groups with the aim of taking emergency response actions. The concept orients to involvement of advanced information technologies. An ontology-based context model lies in the basis of the concept. Groups and organizations that usually make up response forces are modeled by Web-services. To overcome semantic heterogeneity of the Web-services, an approach that provides the Web-services with the semantic of the application domain is offered. The approach enables to align the Web-services’ descriptions and the ontology of the emergency management domain. 

Keywords: ontology-based context, emergency management, planning emergency response actions, Web-services, semantic similarity.
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Cтатья посвящена проблемам построения нестандартных диалоговых семантик для формализации процессов коммуникации агентов в многоагентных системах (включая процессы переговоров, на эффективность которых прямо влияют взаимоотношения между агентами). Автором используются современные подходы алгебраической логики, в частности, аппарат теории бирешеток. Предложены и исследованы бирешетки взаимоотношений между агентами. 
Изложены основы диалогики и введены диалогические бирешетки, позволяющие с единых позиций представлять базовые четырехзначные, девятизначные и нечеткие семантики диалога. 
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The paper deals with the construction of non-standard dialogical semantics to model processes of agents communication in multi-agent systems (including negotiation process depending on agents interrelations). Modern approaches of algebraic logic are used, in particular, methods of bilattice theory. Interrelations bilattices are suggested and studied. The fundamentals of dialogics are given and dialogical bilattices are introduced enabling to develop a unified approach to the modelling of basic four-valued, nine-valued and fuzzy dialogical semantics.  

Keywords: artificial intelligence, agent, agents communication, algebraic logic, non-standard semantics, four-valued logic, fuzzy logic, dialogics, lattice, bilattice. 
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Поставлена задача оптимизации параметров объектов управления в условиях неполноты данных. Рассмотрен общий алгоритм поиска входных параметров для решения задачи оптимизации с применением метода оптимума номинала. Рассмотрена возможность модификации метода оптимума номинала в нечетких терминах. Приведена схема выбора нечеткого оптимума номинала.
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The task in view of optimisation the parameters of objects of management in the conditions of incompleteness of data is set. The general algorithm of search the entrance parameters of the problem of optimisation with the application of the method of an optimum is considered. Possibility of updating of a method of an optimum of face value in indistinct terms is considered. The scheme of solution choice of an indistinct optimum of face value is resulted.
Keywords: optimisation, incompleteness of data, indistinct parameters.
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Поиск  нечетко-темпоральных  СТРУКТУР  в  БАЗАХ  ДАННЫХ
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генетического  алгоритма
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В статье предлагается метод решения np-полной задачи извлечения частного типа нечетко-темпоральных структур из баз данных нечетко-темпоральных признаков геодиагностических систем на основе генетического алгоритма. Использование эволюционных методов поиска заметно сокращает вычислительную сложность алгоритма, позволяя производить быстрый поиск в больших базах данных. Помимо этого, извлекаемые частные структуры могут быть легко представлены в лингвистической форме, удобной для непосредственного использования в системах текстового резюмирования.

Ключевые слова: поиск знаний, нечетко-темпоральные структуры, генетические алгоритмы.
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This paper presents a method for solving np-complete problem of extracting particular type fuzzy-temporal structures from the databases of fuzzy-temporal attributes of geodiagnostic systems based on genetic algorithm.The use of evolutionary search techniques greatly reduces the computational complexity of the algorithm, allowing a quick search in large databases. In addition, the extracted partial structure can be easily represented in a linguistic form suitable for direct use in natural language generation systems.
Keywords: knowledge discovery, fuzzy-temporal structures, genetic algorithms, language generation systems.
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Моделирование  процесса  шумообразования  шпиндельных
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с  опорами  скольжения  с  газовой  смазкой
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В работе приводится система уравнений энергетического баланса. Из этого уравнения определяются виброскорости на собственных формах колебаний стенок и уровни шума. Из полученных зависимостей следует, что снижение вибраций может быть достигнуто уменьшением вибромощности от подшипниковых узлов. Поэтому представляет интерес замена подшипников качения в опорах шпинделей на подшипники скольжения. В данной работе приводится расчет нагрузочных характеристик упорного подшипника скольжения, работающего в нестационарном режиме на газовой смазке. Полученные здесь зависимости используются при решении системы уравнений энергетического баланса.
Ключевые слова: шумообразование, моделирование, деревообрабатывающие станки, опоры скольжения, газовая смазка.

MODELLING  OF  PROCESS  NOISE-MAKING  SPINDLE  GRANDMAS-BASE
DRILL  WOODWORKING  MACHINE  TOOLS  WITH  SLIDING  SUPPORT 
WITH  GAS  GREASING
Akhverdiev Kamill Samedovich

Rostov State Transport University (RSTU),

2, Rostovskogo Srrelkovogo Polka Narodnogo Opolcheniya sq., Rostov-on-Don, 344038, Russia,

Chair «Higher Mathematics-2», 

Doctor of engineering sciences, Professor, Head of the chair,

phone  (863) 272-63-99,

e-mail:  vm_2@kaf.rgups.ru
The system of the equations of power balance is given in the article. From these equations vibration rates on own forms of fluctuations of walls and noise levels are defined. From the received dependences it follows that decrease in vibrations can be reached by reduction vibration capacity from bearing joints. Therefore replacement of rolling bearings in support of spindles on sliding bearings is of interest. In the given work calculation of loading characteristics of the sliding bearing working in a non-stationary mode on gas greasing is given. The dependences received here are used in the solution of the system of power balance equations.

Keywords: noise-making, modelling, woodworking machine tools, sliding support, gas greasing.
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В статье приводятся результаты экспериментальных исследований шума и вибрации в кабинах локомотивов. Проведены измерения шума и вибрации в кабинах локомотивов, оценка акустических свойств кабины, а также оценка вибропередачи от системы «колесо – рельс» на пол кабины локомотива. Проведенные экспериментальные исследования подтвердили правильность теоретических предположений о формировании виброакустических характеристик в кабинах локомотивов и вкладе отдельных источников в уровни вибраций и звукового давления на рабочих местах машинистов.

Ключевые слова: шум, вибрация, кабина, локомотив, вибропередача.
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The results of experimental researches of noise and vibration in cabins of locomotives are given. Measurements of noise and vibration in cabins of locomotives, estimation of acoustic properties of the cabin, and also an estimation of vibration transfer from the system «wheel – rail» a floor of the cabin of the locomotive are carried out. The experimental researche has proved theoretical assumptions of formation of vibration and acoustic characteristics in cabins of locomotives and the contribution of separate sources to levels of vibrations and sound pressure at workplaces of loco drivers.
Keywords: noise, vibration, cabin, locomotive, transfer of vibration.
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Построена конечно-элементная модель одного из вариантов шкворневого узла электровоза, содержащего сферический и цилиндрический шарниры с антифрикционными вкладышами. На основе этой модели произведен расчет напряженно-деформированного состояния такого узла при различных значениях механических параметров его деталей. Основное внимание уделено расчету контактных напряжений на взаимодействующих поверхностях антифрикционных вкладышей, а также эффективных напряжений. Построены соответствующие диаграммы и графики, которые иллюстрируют степень загруженности различных деталей узла и позволяют выявить наиболее опасные с точки зрения прочности места.

Ключевые слова: шкворневый узел, контактное взаимодействие, метод конечных элементов, антифрикционные вкладыши, сферический подшипник, цилиндрический подшипник. 

MODELLING  AND  ANALYSIS  OF  STRESS-STRAIN  STATE  OF  THE  ELEMENTS
OF  BALL  JOINT  OF  PIVOT  UNIT  OF  ELECTRIC  LOCOMOTIVE

Chebakov Mikhail Ivanovich
The Vorovich Research Institute of Mechanics and Applied Mathematics of SfedU,
200/1, Stachki ave., Rostov-on-Don, 344090, Russia,
Head of Contact Mechanics Department,
Chair «Elasticity Theory», 
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phone  +7 (863) 297-52-55,
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Sukhov Dmitry Yuryevich
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Karmazin Pavel Alexeevich

Rostov State Transport University 
Chair «Theoretical Mechanics», Head of the laboratory,
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The finite-element model of the locomotive pivot unit was build, containing spherical and cylindrical joints with anti-friction liners. Using the model the stress-strain state of the unit was calculated for different mechanical properties' values of its parts. The focus was on the contact stress and effective stress calculation on the interacting surfaces of anti-friction liners. 
Corresponding diagrams and charts were presented illustrating utilization rate of various parts of the unit and allowing to identify the most dangerous places in terms of the durability.

Keywords: pivot unit, contact interaction, finite element method, antifrictional inserts, spherical bearing, cylindrical bearings

УДК 53 + 06
ИСЛЕДОВАНИЕ  ВЛИЯНИЯ  ФИЗИЧЕСКИХ  ПАРАМЕТРОВ  ЖИДКОЙ  ПЛЕНКИ, 
ПОКРЫВАЮЩЕЙ  СФЕРУ,  НА  ВЕЛИЧИНУ  СИЛЫ  ВОЗДЕЙСТВИЯ  НА  СФЕРУ 
СТАЦИОНАРНОГО  ПОТОКА  ВЯЗКОЙ  НЕСЖИМАЕМОЙ  ЖИДКОСТИ 

Карсян Анжела Жозефовна

Ростовский государственный университет путей сообщения,
344038, Ростов-на-Дону, пл. Ростовского Стрелкового Полка Народного Ополчения, 2,
кафедра «Информатика», ассистент, 

телефон  (863) 272-65-43,
e-mail:  AGK16@yandex.ru
В работе аналитически выведены расчетные формулы для определения влияния пленки, покрывающей сферическое тело, на силу воздействия на него стационарного потока вязкой несжимаемой жидкости, с учетом силы поверхностного натяжения на границе раздела между пленкой и набегающим потоком. Определены условия снижения воздействия потока вязкой несжимаемой жидкости на тело в зависимости от значений параметров пленки и свойств набегающего потока. 

Ключевые слова: вязкая жидкость; коэффициент поверхностного натяжения; сила воздействия набегающего потока, сила поверхностного натяжения. 
Research  of  the  influence  of  physical  parameters
of  the  liquid  film  covering  sphere  over  the  value
of  force  of  influence  on  the  sphere  of  stationary  stream
of  viscous  incompressible  liquid
Karsian Angela Gozefovna

Rostov State Transport University (RSTU),
2, Rostovskogo Strelkovogo Polka Narodnogo Opolcheniya sq., Rostov-on-Don, 344038, Russia, 
Chair «Information Technology», Assistant,
phone  (863) 272-65-43,
e-mail:  AGK16@yandex.ru
Formulas for definition of influence of the film covering a spherical body, over the force of influence on it of a stationary stream of a viscous incompressible liquid, taking into account the force of a superficial tension on section border between a film and a running stream are analytically deduced. Conditions of decrease in influence of a stream of a viscous incompressible liquid on a body depending on values of parameters of a film and properties of a running stream are defined.

Keywords: viscous liquid, factor of a superficial tension, force of influence of a running stream, force of a superficial tension.
УДК 539.186 + 06
ЭФФЕКТ  МЕЖОБОЛОЧЕЧНЫХ  КОРРЕЛЯЦИЙ  ПРИ  НЕРЕЗОНАНСНОМ
КОМПТОНОВСКОМ  РАССЕЯНИИ  ФОТОНА  СВОБОДНЫМ  АТОМОМ
Хорошавина Ольга Александровна 
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Надолинский Алексей Михайлович 
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Хоперский Алексей Николаевич 
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Проведено теоретическое исследование роли межоболочечных корреляций в определении абсолютных величин и формы дважды дифференциального сечения нерезонансного комптоновского рассеяния рентгеновского фотона атомом с заполненными оболочками в основном состоянии. В качестве объекта исследования взят атом аргона.

Ключевые слова: нерезонансное комптоновское рассеяние, межоболочечные корреляции, функция Бесселя, конфигурационное смешивание, многочастичные эффекты.

EFFECT  OF  INTERSHELL  CORRELATION  IN  A  NONRESONANCE  COMPTON 
SCATTERING  OF  PHOTON  BY  A  FREE  ATOM
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Theoretical investigation of the role of intershell correlations in the definition of the absolute values and form of the doubly differential cross section of the nonresonance Compton scattering of x-ray photon with a closed shell atom in its main state is carried out. Atom of argon was taken for study.
Keywords: nonresonance Compton scattering, intershell correlations, Bessel function, configuration mixing, many particle effects.
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